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«La innovació i la sostenibilitat han de 
formar part del full de ruta de l’empresa»
JOSEP SERVETO President de la Trobada Empresarial al Pirineu

UNDATIA COMUNICACIÓ.

La 33a Trobada Empresarial al Piri-
neu es celebrarà, un any més, com 
una de les jornades de referència a 
Catalunya i, a més, compta amb el pa-
trocini de Crèdit Andorrà. Per tant, 
el nou president de la Trobada, Jo-
sep Serveto, manté la voluntat per-
què l’esdeveniment creixi i es puguin 
continuar posant en valor les empre-
ses i els empresaris del territori.

-Per què han volgut focalitzar la 33a 
Trobada Empresarial en la innovació 
i la sostenibilitat? 
–La idea és centrar aquest any amb 
la innovació sostenible, perquè cre-
iem que les empreses que aspiren a 
fer les coses bé han de focalitzar-se en 
ser més eficients, diversificar i crear 
nous productes i serveis; i en aquest 
sentit, aquest creixement s’ha de rea-
litzar d’una forma responsable. Això 
vol dir que s’ha de garantir l’equilibri 
entre el desenvolupament de les em-
preses, el respecte del medi ambient i 
el benestar social. Per tant, el cicle de 
conferències i ponències d’aquesta 
nova edició girarà al voltant d’aquest 
àmbit.

-Què hi falta? Recursos de l’adminis-
tració? Conscienciació?
–Sempre pensem que falten recur-
sos, però crec que al final, les em-
preses hem de ser crítiques amb no-
saltres mateixes. Com he comentat 
anteriorment, la innovació i la soste-
nibilitat han de formar part del full 
de ruta dels plans estratègics de les 
empreses . Al final, s’ha d’entendre 
que com més innovem, més diferen-
cials ens farem respecte als nostres 
competidors i, paral·lelament, per-
durarà l’activitat de l’empresa i crea-
rem projectes líders. Per la seva ban-
da, la sostenibilitat no només és una 
exigència cada cop major pel que fa 
als nostres clients, ja que aquesta ha 
de formar part de l’ADN de l’empre-
sa i que tota la seva actuació vagi ori-
entada a ser cada cop més sostenible.

-Quin suport reben les start-ups per 
part de l’associació?
–Nosaltres, el que fem cada any és una 
taula de start-ups. Així doncs, seleccio-
nem empreses emergents amb dife-
rents models, les quals creiem que te-
nen alguna cosa per explicar a tots els 
assistents. Aquest any, hem seleccio-
nat quatre start-ups que es desplaçen 
de tota Espanya, es troben en fases di-
ferents de creixement i, a banda, tam-
bé pertanyen a sectors plurals. Per 
posar un exemple, aquest any parti-
cipa l’Emilio Froján, que és un dels 
productors líders en la fabricació de 
motos elèctriques, les quals funcio-
nen amb un carregador portàtil que 
és semblant al d’un telèfon mòbil. A 
més, portem una start-up molt petita 
que es diu Baïa Food, la qual a través 
d’un producte anomenat miraculina 
transforma els sabors àcids a dolços, i 
té aplicacions terapèutiques pels ma-

car les sinergies que es podien crear 
amb Andorra. Hi ha diferència entre 
l’evolució de les empreses andorra-
nes i les de la resta del Pirineu?
–El que intentarem aquests anys és 
que hi hagi una major integració en-
tre tots els territoris. A la Trobada, ja 
es realitzen taules d’empresaris llei-
datans i, aquest any també portem 
empresaris del Pirineu, com Sònia 
Plana, que és d’Oliana. No obstant 
això, crec que tenim un deute pen-
dent amb Andorra i és que d’aquí al 
futur puguem acollir empresaris del 
país que puguin venir a la Trobada 
per parlar-nos de les seves empreses.

-Quins són els àmbits més emer-
gents?
–Més que els àmbits d’emergència, 
m’agradaria parlar dels sectors clau. 
D’una banda, les àrees de l’alimenta-
ció, logística i sanitat s’han convertit 
en els més crítics en els últims anys, 
també a causa de la pandèmia. Però, 
principalment, es pot observar que 
tots els sectors que resten sota el pa-
raigua de la digitalització creixeran 
molt ràpidament. 

-Què li agradaria destacar de la Tro-
bada?
–M’agradaria destacar diverses co-
ses. La primera és que la Trobada es 
continuarà celebrant a la Seu d’Ur-
gell els dies 9 i 10 de juny. Concreta-
ment, al Palau Municipal d’Esports. 
En els anys anteriors, es realitzava a 
la Sala Sant Domènech, amb un afo-
rament més limitat. Tanmateix, per 
la necessitat de buscar un espai in-
terpersonal, i a causa de la pandè-
mia, vam traslladar-nos al pavelló, 
perquè ens permet créixer i celebrar 
les trobades còmodament. A més, 
enguany ha incrementat el nombre 
d’espònsors gairebé en un 50%; així 
doncs, passem de 40 a 58 espònsors, 
fet que reflecteix un interès dels em-
presaris per estar al costat de la Tro-
bada i ajudar a consolidar-la any re-
re any. Finalment, cal destacar el pa-
per actiu que ha tingut Andorra amb 
la jornada, ja que tenim dos patroci-
nadors i vuit espònsors del Principat 
i, aquest any esperem també una bo-
na participació d’assistents. Calcu-
lem que entre un 20% i un 25% dels 
professionals que assisteixin provin-
guin d’Andorra. H
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«La guerra ha causat 
que es potencii un 
entorn econòmic 
incert i una escalada 
dels preus de les 
matèries primeres»

«Cal destacar el paper 
actiu d’Andorra, 
ja que dos dels 
patrocinadors i vuit 
dels espònsors són 
del Principat»

«Tenim un deute 
pendent amb Andorra 
per poder acollir 
empresaris del país 
que ens parlin de les 
seves empreses»
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mateix, a la Trobada intentem fer val-
dre els temes que siguin de màxima 
qualitat any rere any, però que tam-
bé responguin als principals desafi-
aments actuals del teixit empresari-
al dels territoris que estan annexes 
al Pirineu. L’any passat, sense anar 
més lluny, es parlava de resiliència 
empresarial, perquè estàvem en ple-
na pandèmia i era el moment de de-
batre sobre la capacitat de les empre-
ses de sortir amb èxit de moments 
econòmics molt difícils. Enguany, 
tractem la innovació i la sostenibili-
tat, sense deixar de banda també el 
context geopolític que implica una 
guerra relativament a prop de casa 
nostra i amb aquestes conseqüènci-
es econòmiques. El que fa la Trobada 
cada any, i aquesta és també la nos-
tra responsabilitat com a organitza-
dors, és posar sobre la taula temes 
que siguin d’actualitat, i que alhora, 
responguin als principals reptes eco-
nòmics del moment.

-Quin paper pot jugar Ucraïna en 
aquests moments?
–La guerra d’Ucraïna ha causat que 
es potenciï un entorn econòmic que 
és molt incert, i que hi hagi una es-
calada dels preus de les matèries pri-
meres sense precedents en els últims 
anys. El que també provocarà, segu-
rament, és un alentiment del crei-
xement econòmic a causa d’aques-
ta escalada. 

-Com ha marcat la pandèmia aquest 
procés de canvi?
–La pandèmia ha tingut impacte en 
àrees molt diverses. Jo, que vinc del 

sector de la logística, puc parlar que 
la cadena de subministrament mun-
dial ha patit un canvi molt gran. Si 
abans podíem comprar sense cap 
mena de problema matèries prime-
res a l’altre costat del planeta, actual-
ment, la cadena s’ha fet molt més pe-
tita. Un producte, per exemple, que 
provenia d’un país a 5.000 quilòme-
tres de distància, ara es compra més 
prop, perquè d’aquesta manera, les 
empreses tenen més garanties. Per 
tant, la cadena de subministrament 
és més local. Paral·lelament, amb 
la pandèmia també s’han potenci-
at modes de transport més sosteni-
bles, la descarbonització dels sectors 
i hi ha hagut canvis en els àmbits de 
consum.

-Quan l’antic president, Vicenç Vol-
tes, es va acomiadar, va dir que co-
mençava una nova etapa. Què es fa-
rà ara que no es feia abans?
–No és que abans no es fessin coses 
i ara sí. El primer missatge que vull 
transmetre és que la Trobada, que 
al final, neix d’una inquietud d’un 
conjunt d’empresaris i de professi-
onals de singularitzar una jornada 
entre amics tindrà una continuïtat. 
Què pot passar?. Que cada president 
acabi aplicant els seus matisos per a 
la singularització d’aquest esdeve-
niment. Aquest any, el que sí que hi 
haurà és una major participació del 
teixit empresarial, que va fins a 14 
empresaris i empresàries que parla-
ran del seu model seves estratègies 
diferencials.

-En el seu discurs, vostè va desta-

lalts de càncer, als quals els queda un 
gust metàl·lic o àcid després de la qui-
mioteràpia, amb l’objectiu de millo-
rar la seva nutrició. Al final, el que 
pretén la Trobada Empresarial és ex-
plicar que les start-ups són tan vàlides 
com les empreses que ja estan conso-
lidades, i, per tant, qualsevol d’elles 
hi té lloc per explicar-nos la seva his-
tòria d’èxit.

-Com serà l’agenda empresarial del 
futur?
–És complicat preveure el futur. Tan-


